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; annak a kínlódásnak, amit a szegény 
gyermekeknél a könyv hiánya s a szülők
nek a lelkiismeretében az a hiány okozott, 
fején találta a szöget, amikor erre az 
alapra minden egyháztagtól egy kis hozzá
járulást kért. Mert ime az egy tagnak 
három leje, amit havonkint fizet s ami 
egy évben összesen 36 leit tesz ki, amit 
tulajdonképpen még a legszegényebb em
ber sem érez meg, a szegény bányász
gyermekeknek egyenkint legalább 100— 
150 leit juttat, amivel tökéletesen fedezni 
tudja könyv és tanszerszükségletét. Á 
lupényi katholikusok belátták ennek a 
számításnak a helyességét és belátták azt 
is, hogy más megoldás nincsen, mert a 
magyar gyermekeknek az állam semmi 
kedvezményt nem ad s igy megterem
tették a szegény gyermekek iskoláztatá
sának is a lehetőségét, illetve annak za
vartalan menetét biztosították.

íme, a lupényi áldozatkész katholikusok 
példát mutattak minden egyháznak és 
minden közösségnek, hogyan kell magu
kon segíteni. Ezért a nagy nyilvánosság 
előtt például állítjuk oda az illetékeseknek 
s felhívjuk a figyelmét arra, hogy ha 
valahol segíteni kell, ezzel a módszerrel 
segitsenek a magyarok egymáson. S itt 
nagy terület mutatkozik a munkára. És 
az se baj, ha több helyen kell egynek-

A lupényi KatholiKusoK
Lupény neve a tavaly augusztus hato- 

diki szomorú eseményekkel országos hír
névre emelkedett. Ez alkalommal is Lu- 
pényról lesz szó, azonban nem a tavalyi 
véres esettel kapcsolatban. Egy sokkal 
fotosabb és most már jelentőségteljesebb 
dologról lesz szó, ami éppen most szep
tember felé, az iskolai idő kezdetéhez 
közel, nagyon aktuális s ezért minden 
magyar ember figyelmére számot tarthat.

A lupényi római katholikus egyház 
augusztus 10-én közgyűlést tartott Roska 
petrozsényi katholikus esperes elnökleté
vel. A közgyűlésen Péró Sándor, a lu
pényi katholikus iskola igazgatója azt a 
javaslatot terjesztett elő, hogy minden 
egyháztag havi 3 leit fizessen a szegény 
munkás gyermekek iskolai-könyv és tan
szer alapja javára. A közgyűlés néhány 
felvilágosító felszólalás után a javaslatot 
egyhangú lelkesedéssel megszavazta.

A közgyűlés, amelyen a lupényi kath. 
hivek közül mintegy 320-an vettek részt, 
ezzel a határozattal megmutatta az utat 
minden magyar közösségnek. A szegény 
bányász gyermekek iskoláztatásának a 
könyv és tanszer hiánya egyik legnagyobb 
akadálya. Az igazgató, aki mindennap 
tanúja volt annak a szegénységnek és 

egynek segíteni, mert a hozzájárulás nem 
nagy, ha mindnyájan részt veszünk benne. 
Ahogy tudunk adni diáksegélyre, úgy 
megtudjuk ezt is cselekedni minden kö
zösségben, egyházban és Magyar Pártban 
egyaránt, csak világos meggondolás és 
szerető szív kell hozzá. Mert a zsebek 
nem azért nem nyilnak meg, mert nem 
lehet hozzájuk férni vagy semmi sincs 
bennük, hanem azért, mert a szív van 
bezárva. Nyissátok meg az emberek szi
vét és megnyilik a zsebük. Nyissátok 
meg magyarok egymás iránt a sziveteket 
és tudtok egymáson segíteni, akár sze
gény iskolás gyermekről, akár a csikszent- 
tamási tüzkárosultakról, akár a gyergyói 
vagyonbukottakról legyen is szó.

A lupényi katkolikusok határozata arról 
tesz bizonyságot, hogy még nem fogyott 
ki a magyar áldozatkészség, hogy a ma
gyarok még élni akarnak és élni is 
tudnak ebben az országban.

Kovács Károly

Búcsú Vajdahunyadon
A Szűz Mária menybemenetele emlékezetére 

1912-ben épített gyönyörű szép vajdahunyadi 
templomban Nagyboldogasszony napján aug. 
15-én búcsú volt, amelyre Déváról mintegy 
200-an zarándokoltak el. A búcsú augusztus 
14-én délután fél 7 órakor ünnepélyes vecser-

A történelem tanulságai
Irta és a szászvárosi zárda-templom 

fennállásának 200 éves jubileumi 
ünnepségén 1930 junius elsején este 
a Transsylvania szálló termében meg
tartott műsoros estélyen felolvasta 

Dt. P. Boros Fortunát
(Folytatás és vége)

Az egyház felfogásában a templom mellett nél
külözhetetlen az iskola, mely hivatva van az Isten 
igéjének megrögzitésére. Az elmondott körülmé
nyek megértetik velünk, hogy a háztörfénetének 
lapjain miért kezd az iskola csak oly késön, 30 
év múlva szerepelni.

A katholikusok ez idő alatt tapasztalták, hogy 
„ok a hitközöny veszedelme nélkül gyermekeiket 
nem küldhetik lutheránus (szász) vagy református 
(magyar) iskolákba*. Néhány gyermek részére kez
detben a szabad ég alatt, bérelt házikóban, a rend
ház nélkülözhető cellájában, ebédlőjében tartották 
az előadásokat. 1764-ben tizennégy tanulójuk volt, 
pedig a görög katholikusok is ide küldötték gyer
mekeiket. A jelen iskola telkét sok huza vona után 
a szebeni főkormányszék erélyes közbelépésére 
1778-ban vásárolják Komád András szász gazdától. 
Az iskolához a második tanerőt csak a szabadság
harc után állítják be. A mostani iskola 1890-ben 
épült, az erdélyi püspök Lőnhárt Ferenc 1000 
forinttal járult hozzá az épitési költségekhez. 
1919-1926 között polgári iskolát is kapcsoltak hozzá

Ha átlapozom a rendház évkönyveit küzdés, 
fáradalom, aggódás, megnemértés, felekezeti súr
lódás, politikai megbízhatatlanság nyomaival talál
kozom. Sokszor úgy kezelték a barátot, kinek az 

érdeke ahogy kívánta, de azért nem mondhatom 
azt, hogy nem szerették. Akármilyen ellenfele volt, 
mindenik megbecsülte benne a szorgalmat és a 
lemondást és végtére egy eset sincs, melyben ne 
győzedelmeskednék igazsága.

A rendház évkönyveiben ennél többet is találok 
feljegyezve. Nevek vannak megörökítve, melyek
nek viselői akár országos viszonylatban, akár a 
város vagy egykázközség életében ismeretesek 
voltak azon bőkezűségükről, mely nélkül az itt 
működő atyák nehezen tudják elvégezni azt a ma
gasztos feladatot, melyre visszatelepésükkel vállal
koztak. Illik ezekről sem feledkezni meg. A templom 
és rendház kiépítését Haller János gr. kormányzó 
adakozása tette lehetővé és nagynevű elődjének, 
Korniss Zsigmond gr. syndicus apostolicusnak (rend 
apostoli védője) nemcsak a világi hatalom átvéte
lében, hanem a szegény ferencesek gyámolitásá- 
ban is nyomdokaiba lépett. Haller János és felesége, 
Dániel Zsófia emlékét a templom szentélyének 
jobb oldalfalába illesztett következő kronosztikon 
örökítette meg az utókor számára : InfeLIX aeq- 
Vata soLo, qVae rVDera fLeVI laM Laeta eXpensIs 
sto renoVata plis. (Földig lerombolva mint tör
melék keseigém). Nemes szivek jóvoltából állok 
már boldogan.

Nemes szívű adakozók a XVIII, századból : 
Macskásy Farkas, Dobokay Antal és Dobokay György, 
Bányai János, Kászoni Márton, Eperjesy Zsigmond, 
br. Bánffy Dénes özvegye, Bornemissza Ignác, 
Kopacz János, Jagerin Erzsébet, Jobst Frigyes, 
Boér Imre, br. Györffy Sámuel, Nikutz Gergely, 
Issekutz Jenő, br. Bornemissza János. Sok volna 
megemlékeznem mindazokról, kik a mult század
ban tetemes összeggel járultak hozzá a rendház 

fenntartásához, csak két családot emelek ki a világ
háború lezajlása utáni időből, kiknek emléke még 
mindnyájunk élénk emlékezetében él : Kétes János 
és feleségét Szocup Antóniát és özv. Hermánn 
Jánosnét. A Kétes család 93.500 leit, Hermánné 
26.000 leit adott a hozatandó uj harangokra.

A katholicizmus életrekeltése Szászvároson a 
ferencesek mellett a buzgó, áldozatra mindig kész 
híveknek, családoknak is érdeme. Amikor elgon
dolom, hogy kik tettek többet, hoztak nagy na
gyobb áldozatot az Istenért, azok-e, kik batyu 
nélkül utrakeltek és a holnap felöl, munkájuk, 
vállalkozásuk eredménye felől bizonytalanságban 
voltak, vagy azok, akik az atyákat meghívták, itt 
tartották, biztatták, szívességükkel pénzükkel se
gítették, akkor nem tudok külömbséget tenni. A 
híveknek is, a ferenceseknek is érdemét nem tudom 
másképen méltatni, mint azzal a megállapítással : 
mindnyájan megértették az idők szavát és nem 
haboztak kitérni a kötelességek elől, melyeket a 
pillanat vállukra rótt.

E megállapítás révén egy időszerű kérdés ve
tődik fel bennem : mi szükséges ahhoz, hogy 
valaki, valami naggyá legyen ? Múltjának ismerete, 
jövőbe vetett rendületlen hite, jelenének értéke
lése és önmagának, övéinek megbecsülése. Ezen 
sarkalatos erények, tulajdonságok nélkül lehet az 
egyed, nemzet gazdag, jó szellemi tevékenységű, 
vitéz, harcias, szenvedni tudó, de könnyen remél
hető helyét az életben soha sem fogja elfoglal
hatni, mert az utolsó pillanatban mindig mások 
tolakodnak eléje, hogy könnyű sikerrel elrabolják 
az általa kiküzdött babért.

Mikor a mult mesélni kezd s az emberi elme 
a Memoria tüzes paripáira pattan és árkon bokron 
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nyével vette kezdetét, amelyet Dr. P. Imets 
Polikárp vajdahunyadi házfőnök végzett papi 
segédlettel. A litániát s a betéteket a vajda
hunyadi teológiai énekkar énekelte, mig pré
dikációt P. Szabó Dömjén dévai helyettes ház
főnök mondott. Az oltári szentséggel tervezett 
gyertyás körmenet a viharos idő miatt elma
radt. A tulajdonképeni bucsunap alkalmával 
reggel fél 6, fél 7, 7, 8 és 9 órakor misék 
voltak, mig az ünnepélyes szent mise 10 óra
kor vette kezdetét, amikor a hivek sesrege a 
templomot zsúfolásig megtöltötte. A szent mi
sét Hoboth József piskii főesperes celebrálta 
fényes papi segédlettel s utána Deési Lajos 
csernakereszturi plébános prédikált Szűz Mária 
megdicsőüléséről és istenanyaságáról. Hegedű- 
számmal Hanke Vilmos, a dévai 4 grănicer 
ezred zenekarának volt helyettes karmestere 
szerepelt, akit orgonán Dr. Büchler Andorné 
kisért. Mindkettő művészien kezelte hangsze
rét. Mise alatt betéteket szintén a teológiai 
énekkar énekelt.

A délutáni 3 órai vecsernye után, amelyet 
Deési Lajos végzett, négy óra utáni kezdettel 
vallásos délután volt, amelyet a kedvezőtlen 
idő miatt szintén csak szükebb közönség előtt 
a zárda nagytermében tarthattak meg. Baleset 
cimü dialog, Az öngyilkosjelölt cimü monológ 
s a Napországban cimü tündérkép voltak a 
műsor igen szép számai. Az utóbbi számban 
egy csomó kisgyerek csodás ruhákban szere
pelt elragadó kedvességgel.

Az előadás mindenkiben gyönyörűséget vál
tott ki. A dévai 200 zarándok, akik gyalog
szerrel mentek Hunyadra, délután négy órakor 
indultak vissza ismét gyalog P. Fodor Ange
lus vezetésével.

A búcsú mély lelki hatását mutatja az is, 
hogy a két nap rengeteg hivő gyónt és áldo
zott. Az ünnepség irányitója és rendezője a 
mindig aktív és szeretetteljes Dr. P. Vitéz 
Berard vajdahunyadi házfőnök-helyettes volt.

— Bélyeggyűjtők figyelmébe. Mindenféle 
bélyegekből álló gazdag bélyegkilldemény ér
kezett s kapható K Laufer könyvkereskedésében 
Déván — reklám árakon.

keresztül pillanatok alatt elképzelhetetlen távlatokat 
száguld be. Útja virágos rónán, üszkök között, 
apró faviskók és kőépületek, puszta terek és épülő 
templom falak között visz el. Látja a megsokaso
dott emberiséget, bepillant a gond és aggodalom 
műhelyébe, eligazodást keres a tervezgetések töm
kelegében, íölharsannak körülötte az emberi sirámok, 
elhalkul a csatazaj utolsó akkordja. Mintha mindez 
csak gyors vérü nemes állatjának pata moraja, 
patkó összecsengése volna és a lovas belefárad, 
amit látott akárcsak Madách embere, kinek minden 
szin végén kő nehezedik mellére, valahányszor 
belefárad egy-egy kor vívódásába. Nem volnánk 
emberek, ha utunkat folytatni nem akarnók bár
milyen akadályokkal álljunk is szembe. A ma em
bere nem volna méltó a múlthoz, ha terveink 
dugábadőlése reményeink összeomlását is jelentené, 
mert ami jelentéktelen ma, annak értéke lehet a 
jövőben. A folytonos súrlódás, törés, zúzás hozza 
felszínre a kincseket.

A történelmi korok, elmúlt nemzedékek életét, 
küzdelmét, örömét vetítik elénk, hogy azoknak 
nagyszerű eredményei nekünk örökös problémáink 
legyenek.

Pillanatok alatt végigszáguldom a kétszáz esz
tendőt. S mintha újrakezdődnének az elröppent 
évek, mintha most kellene belefogni az alapozó 
munkába. A jövő ép oly bizonytalanságban, köd
ben úszik előttem, mint akkor, midőn az első fe
rences kikötött Szászvároson. Bárcsak azzal az erős 
elhatározással néznénk az eljövendő elé, amilyen
nek a mult kezdetjét látjuk !

Déva város választott tanácsának 
első ülése

Megválasztották a bizottságokat.
Dr. Meskó Miklós indítványára a Csángótelep 

kikövezését is programba vették.

Déva város választott tanácsa 1930 április 
7-ike óta, amikor a régi tanács utolsó ülését 
tartotta, augusztus 16-án, szombaton ült össze 
első ízben Perian Péter polgármester elnökle
tével. Jelen voltak a tanácsosok közül : Dr. 
Lőrincz Jenő, Haneș Niculae, Radu Augustin, 
Borbély Ferenc, Stancu Iosif, Guia Péter, Chi- 
orean Aurel, Bencsik Zsigmond, Dr, Meskó 
Miklós, Péntek Elek, Schumann Ernő, Oprea 
Mircea, Grecu Andrei és Ilie Ioan városi fő
jegyző, aki a jegyzőkönyvet vezette.

Perian Péter az ülés megnyitása után java
solja, hogy mivel a városi tanács II. Károly 
király uralkodása alatt jelenleg első Ízben ülé
sezik, menesszenek hódoló táviratot a király
nak. A tanács Károly király meleg és hosszas 
éljenezése után egyhangúlag szavazza meg az 
indítványt.

Napirend előtt Dr. Meskó Miklós tanácstag 
a Magyar Párt dévai tagozatának elnöke emel
kedik szólásra, aki a magyarság nevében nyi
latkozatot olvas fel, amelyben a tanács első 
ülésén a vezetőségből a kisebbségek kizárása 
által a magyarságot s az összes dévai kisebb
ségeket ért jogfosztás ellen tiltakozik. A tilta
kozást lapunk más helyén közöljük. Perian 
polgármester azonnal azt javasolta, hogy a 
jegyzőkönyvhöz csatolják a nyilatkozatot, el
lenben Oprea és Stanca, valamint Haneș ta
nácstagok azt állítva, hogy a nyilatkozat 
hangja bántó, kérték, hogy fordítsák le a nyi
latkozatot, amire a tanács egyhangúan úgy 
határozott, hogy a nyilatkozatot csak a jövő 
ülésen fogják tárgyalni s addig lefordítják az 
állam nyelvére.

Perian polgármester ezután bejelenti, hogy 
a kolozsvári Directorátus 20.003/1930 számú 
átiratával a tanács megalakulását jóváhagyta, 
amire Dr. Meskó Miklós szintén magyar nyel
ven tiltakozást olvas fel, amelyben a tanács 
működésének Öt hónapon való megakadályo
zása ellen tiltakozik. A tiltakozást lapunk más 
helyén közöljük. A tanács ennek a tiltakozás
nak is a tárgyalását a jövő ülésre halasztja, 
hogy addig román nyelvre lefordíthassák — 
noha azzal több tanácstag egyetértett hall
gatólagosan.

Ezután a különböző bizottságokat választ
ják meg a következőképen: 1. Pénzügyi bi
zottság: Dr. Lőrincz Jenő, Dr. Dănilă Gheor
ghe és Schumann Ernő.

2. Építési bizottság: Dr. Meskó Miklós, 
Grecu Andrei és Botean Iosif.

3. Társadalmi bizottság: Aromái katholikus 
•egyház feje, akit később fognak megnevezni, 
Stanca Iosif és Radu Augustin.

4. Árverési bizottság: Mihu Ioan, Péntek 
Elek és Solomon Victor.

5. Munkáltatás! bizottság : Bencsik Zsig
mond, Botean Iosif és Chiorean Aurel.

6. Felebbezési bizottság : Luch Ioan, Schu
mann Ernő és Oana Zenovie.

Jólesően állapíthatjuk meg, hogy a tanács 
alakuló ülésének hangulatával és felfogásával 
holt ellenkezően ebben a bizottságban a ki
sebbségek is mindenütt helyet foglalnak.

A tanács felhatalmazza a delegația perma- 
nentét, hogy a folyó ügyeket továbbra is elő
készítse s azokon dolgozzon. Megállapodnak 
továbbá abban, hogy a tanács üléseket min
den hónap utolsó szombatján ebéd után tart,
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abban az esetben azonban, ha szombaton ün
nep van, az ülést hétfőre halasztják.

Perian polgármester bejelenti a földcserét a 
népkertnél Dr. Groza Péter volt miniszterrel 
kapcsolatosan. Grozától kap a város 16 60 
négyzetmétert s Groza kap a várostól a nép
kert területéből 16'10 négyzetméter területet. 
Ez a csere csupán szépséghiba eltüntetése 
miatt szükséges s a térképen alig vevődik észre.

Oprea Mircea és Dr. Lőrincz Jenő indít
ványára a görög katholikus templom építésére 
vonatkozó kérést az építési bizottságnak adják 
ki azzal, hogy a jövő ülésre javaslatot ter
jesszen elő a tanácsnak határozathozatal végett.

Az állami adóhivatal fenntartására ideiglene
sen s egyszersmindenkorra 5000 leit szavaznak 
meg. Oprea tanácstag javasolja, hogy az ön
tözővétel kérdését az ügyésszel együtt a dele
gația permanente tárgyalja meg s csak azután 
hozzák a tanács elé. Román József volt tiszt
viselőnek az indemnizație specialeval járó ja
vadalmazásokat megszavazzák, mivel az törvé
nyes alapon nyugszik. Elhatározzák, hogy a 
Gojdu (Téglagyár) utcán beton járdát csinál
tatnak s arra 40.000 leit irányoznak elő, mig 
a George Lazar (Sváb—Jókai) utca betonjár
dájára 53.000 leit szavaznak meg, mindkettőre 
azzal a feltétellel, hogy a munkához csak ak
kor fognak hozzá, amikor a felek a hozzájá
rulást : a költségek felét kifizették.

Dr. Meskó Miklós javasolja, hogy a Csán
gótelep kikövezését is vegye programmjába a 
város, mire a tanács felhatalmazza Perian pol
gármestert, hogy a Csángóteleg kikövezését 
alkalmas időben tűzze napirendre.

Szántóhalmának villanyvilágítással való el
látása kérdésében a tanács úgy határoz, hogy 
ezen ügyet tanulmányozás végett a delegația 
permanentének adja ki.

Ezután megszavazták a következő póthite
leket: szegényeknek 10.000 leit, épületek fenn
tartására 150 000 leit, őrzésre 7.500, a Timi- 
șiana teljes kiegyenlítéséül 5.800 leit, Biurou 
Populație hozzájárulásra 5000 leit, amelyek 
után a rendelkezési alapban összesen még 
47.980 lei'marad.

Miután még elhatározzák, hogy a Fehér- 
Kereszt éttermében egy ajtót vághatnak a 
falban, az ülés véget ér.
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Hammer Dávid képkiállitása
A Fehér-Kereszt cukrászdájában ma nyílik 

meg Hammer Dávid fiatal petrozsényi festő- 
müvész képkiállitása, amelyet Párizsba való 
elutazása előtt rendez. A fiatal festőművész 
egyike a nagyrahivatott fiatal festőknek, aki 
a budapesti képzőművészeti akadémia növen
déke volt és a kényes pesti kritika is a jövő 
emberének nevezte. A budapesti egyetemi hall
gatók képkiállitásán összes képei elkeltek. Egy 
budapesti reklámpályázat 250 pengős első di
ját 20 versenyző közül Hammer Dávid vitte 
el ami a fiatal festőművésznek a különböző 
metszetek iránti érzékét is demonstrálja.

A kiállítás csak négy napig (augusztus 28-ig) 
lesz nyitva. Hammer Dávid különösen portréi
val tűnik ki, amelyekben hiven tükrözi vissza 
az emberi érzések változatait. Tájképei rend- 
kivüí érdekesek és a művésznek az impresszio
nizmus felé való haladását mutatják. A kiállí
tásra felhívjuk a dévai müértő közönség fi
gyelmét.

Dr. Heskó Miklós városi tanácsos, a dévai Magyar 
Párt elnökének nyilatkozata a magyarság nevé

ben Déva város tanácsának első ülésén
Az első alkalom lévén arra, hogy kifejezést 

adjunk felfogásunknak az 1930 év március 
hó 16-án megejtett községi választások óta 
történtek felett, az OMP. dévai kötelékébe 
tartozó magyarság nevében, szemben ezen 
tanáccsal teszem a következő nyilatkozatot.

Amiként az a hunyadmegyei Törvényszék 
Près. Su. III. 7/9 — 1930 számú határozatából 
nyilvánvaló, — Déva—Szántóhalma közön
sége. a román listára szavazatainak 58 %-át 
adta le, a magyar párt, német párt és a zsi
dóság, valamint a velünk szövetkezett szociál
demokrata pártra szavazatainak 42 %-át.

Eléggé világosan és mindenki által érthe
tően kifejezte tehát abbeli akaratát, hogy a 
város vezetésében ebben az arányban akarja 
együtt látni választottjait.

Ennek a világosan kifejezett akaratnak a 
megfojtása volt az az aktus, hogy a városi 
tanács megalakulási ülésén a város vezetésé
ből teljesen kizárta a város közönségének 
42 %-át képviselő mandatariusokat.

így állván a helyzet, a város vezetését egye
dül ragadva magához a hivatalból kinevezett 
tagok szavazatainak segítségével, — a város 
közönségének ama része, amely szavazatait 
mireánk és társainkra adta, jogaiban kiját- 

! szottnak érzi magát és ennek ezzel nyíltan 
i kifejezést ad. —

Bennünket akkor, amikor polgártársainktól 
j a mandátumot a város vezetésében való rész
vételre elfogadtuk, nem vezetett semmiféle 
önző gondolat és szent kötelességünket érezzük, 
dacára a történteknek, az igazságtalanságnak, 

I szeretett városunk érdekeit továbbra szolgá’ni 
. és védeni.

Kérjük román tanács tagtársainkat, ne tegyék 
nekünk lehetetlenné nemzeti elfogultságból 

I tiszta törekvéseink valóra váltását, mert az a 
gesztus és az esetleg a jövőben ahhoz hasonló, 

hmit velünk szemben az által tanusitottak, 
| hogy a város fele-közönségét a város tényleges 
! vezetéséből kizárták, — keserű gyümölcsöket 
bog teremni az egész város közönségének.

Lehetőleg 4 középiskolát végzett fiú

tönulónnk felvétetik
LAUFER VILMOS

Könyv- és papirkereskedésében, dévAn.

NAGYVÁRADI ZSIDÓ FIUINTERNÁTUS!
ORADEA, Strada Delavrancea 17. (Ritook Zsigmond ut)

A nagyváradi társulati kereskedelmi, az Orth. Gimnázium és a zsidó Líceum 
Igazgatóságaitól ajánlva. Elsőrendű kóser ellátás. A növendékek szaktanárok I 

által való előkészítése. 122 4-5 8
Minden iskolai és internátusi ügyben fel- A tinit wtflÁ lif* Prospectus! kívánatra »
világositással szolgái az internátus Igazgatója JAllUgy 1 AUulI 111* lUliHla díjtalanul küldünk. B

Uru$uay-öu vándoroltak KI Kajánból
Uruguay-ba való eltávozásuk alkalmával tar

tották meg L hó 12-én bucsuestélyüket Hinding 
M., Lindner K , Hummel K, Schikerle Á. és 
Münich R. a kaláni vasgyár helyiségeiben, 
amelyen a rokonok és barátokon kivül Bau
mann üzemvezető és Pucerea főkönyvelő is 
is részt vettek. A jó hangulatot a késő éjjeli 
órákig nyújtották ki.

*
F. hó 17-én, vasárnap népes volt a Kalán 

vasútállomása, ahová már a vonat érkezése 
élőt másfél órával több száz ember gyűlt össze, 
hogy a messze útra indulóknak „Isten hoz- 
zád“-ot mondjanak.

Úgy az ének- mint a zenekar is az állomá
son búcsúztak el a távozóktól, amelynek hű
séges tagjai voltak. Néhány ének és zeneszám 
után, a vonat indulásakor rázenditettek az oly 
népszerű „Indul a Bajnai vonat" indulóra, azt 
többször ismételve.

Mindnyájunk jó kívánsága és .szerencse kí
sérje őket e hosszú útra.

— Balomiri György dévai főszolgabíró Déván 
marad. Mult heti számunkban Dr Oncu lacob 
prefektus szabadsági hírével kapcsolatosan azt 
irtuk, hogy a helyettes prefektus Dr. Pop Ioan 
valószínűleg később Dévára jön főszolgabíró
nak. Ezzel szemben illetékes helyről nyert 
információnk szerint közölhetjük, hogy a jelen
legi dévai főszolgabíró Balomiri György, aki 
itt is marad és áthelyezési kombináció szóba 
se jöhet.

— Andreicuți loan megvált a rendőrségtől. 
Andreicuț1 Joan dévai rendőrkomiszárt Dr. 
Atirescu Jeronim a megyei tanács bizottságának 
elnöke a vármegyei számvevőséghez könyvelő
nek nevezte ki. Andreicuți Ioan ezzel megvált 
a dévai rendőrségtől, amelynek szolgálatában 
állott teljes nyolc éven keresztül s ezen idő 
alatt munkáját a közönség és feljebbvalói leg
teljesebb megelégedésére végezte s legutóbb 
mint megbízott helyettes kvesztor működött. 
Andreicuți Ioan augusztus 15-ével már el is 
foglalta uj hivatalát.

— Nyugdíjazás. MeSsogn’er Jánost, a dévai 
törvényszék főszámvevőjét szeptember elsejével 
nyugdíjazták. Az érdemes tisztviselő, akinek 
munkásságát a dévai törvényszék most elveszíti, 
35 éven keresztül szolgálta az államot szorga
lommal, becsülettel, kitartással és megfelelő 
szaktudással.

— Grozescu komiszárt visszahelyezték Dé
vára. Megírtuk annak idején, hogy Grozescu 
Cornelt a dévai rendőrségtől a pécskai rerdőr- 
séghez főnöknek nevezték ki. Most Grozescu 
ismét visszakerült a dévai kveszturához s itt 
mint komiszár a sziguranca ügyosztály veze
tését vette át.

— Kisiparosok kongresszusa Bukarestben.’ 
A romániai kisiparosok szeptember 28-án Bu
karestben kongresszust fognak tartani, amelyen 
meg akarják alakítani az összes romániai kis
iparosok szövetségét. A kongresszusra úgy a 
dévai, mint a petrozsényi ipartestület delegá
tusokat fog kiküldeni, akik a helyi sérelmekre 
is rá fognak világitani. Az össziparosság sérel
mét az előkészítő bizottság 24 pontban foglalta 
össze, amelyeket a határozat hozatal után a 
miniszter elé fognak terjeszteni.

Dr. Meskó Miklós tiltakozása a magyarság 
nevében Déva város tanácsának első ülésén

Az első alkalom lévén arra, hogy kifejezést 
adjunk felfogásunknak az 1930 év március 
16-án megejtett községi választások óta tör
téntek felett, — az OMP. dévai kötelékébe 
tartozó magyarság nevében a leghatározottabb 
tiltakozásomnak adok kifejezést ezen a helyen 
azért a játékért, ami alkotmányossággal, tör
vénytisztelettel és demokráciával elkövettetett 
az által, hogy bennünket ezt a törvényesen 
megválasztott községi tanácsot hivatalos köte
lességünk teljesítésétől és jogaink gyakorlá
sától 1930 március 16-tól augusztus 16-áig, 
öt hónapon keresztül elütöttek.

Abban a szerény meggyőződésben vagyok, 
hogy az illetékes felső fórumoknak elemi kö
telességük lett volna oda hatni, hogy a köz
igazgatási törvény, amely 1929 év augusztus 
hó 3 án lépett életbe, — az életbe tényleg be 
is lépjen, mihelyt azt a törvényhozó kívánta 
és ne akadályoztassék meg mesterségesen 
annak végrehajtása.

— Vizsgálat Szászvároson. Bradean Cornel 
dévai rendőrkvesztor a napokban a szászvárosi 
rendőrségen vizsgálatot tartott s ott mindent 
a legnagyobb rendben talált. A szászvárosi 
rendőrség vezetője Roșea Emil, akit Bradean 
megelégedéséről biztosított.

— A Dévai Iparkamara „I. Vulcu“ iskolájának 
felhívása. A dévai iparkamara „I. Vulcu“ is
kolája az érdekeltek tudomására adja, hogy 
az iskolába a tanítás október elsején veszi 
kezdetét. Beiratások szeptember 15-ig folynak 
a kereskeeelmi és iparkamarában a hivatalos 
crák alatt Az első évesek felvétele a következő 
feltételekkel történik : A tanuló elemi iskolát 
végzett legyen, ne legyen több mint 20 éves 
és valamelyik ipari vagy kereskedelmi vállal
kozásnál mint tanonc, vagy mint fizetett al
kalmazott vagy munkás legyen alkalmazva. A 
behatási kérvénnyel egyidejűleg be kell ter
jeszteniük a születési bizonyítványukat, ujra- 
oltási bizonyítványt, elemi végzettségről s az 
ipari vagy kereskedelmi gyakorlatról szóló 
bizonyítványt. Az iskola 3 évig tart s a végzett 
növendékek önkéntességi jogban részesülnek 
vagyis a katonaságnál csak egy évet kell 
szolgálniok.

— Megkezdte működését a vulkán-lupényi 
ipartestület. Az újonnan megalakult vulkán- 
lupényi ipartestület, amelynek megalakulását 
a felsőbb hatóságok már jóváhagyták, augusz
tus 17 iki választmányi ülésén elhatározta, 
hogy működését megkezdi. Az ülésen meg
jelent lupényiak annak a kérésüknek adtak 
kifejezést, hogy a megválasztott Tirilla lupényi 
alelnök helyett, Tirilla saját javaslatára, Megyeri 
cipészmestert óhajtják alelnöknek, amit a vá
lasztmány tudomásul is vett. Simon Samu 
háznagy erre tiltakozását fejezti ki és meg
kérdezte Megyeritől, hogy birja-e a lupényi 
iparosság bizalmát, amire Megyeri megígérte, 
hogy az uj testület útját Lupényban is egyen
getni fogja. Az uj testület irodája Vulkánban 
a Bogdán-féle szálló emeleti helyiségeiben 
található.

— Felhívás a vasúti nyugdíjasokhoz. F. hó 
24-én d. e. 9 órakor Simerian megalakul a 
vasúti nyugdíjasok országos szervezetének a 
fiókja. Felkéretnek az összes nyugdíjasok hogy 
minél nagyobb számban jelenjenek azon meg, 
h°gy jogos sérelmeik orvoslásának módját 
megtárgyalják. Jelen lesznek a temesvári szö
vetségi titkár és egy megbízott. A bizottság.
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— Beiratkozás a dévai tanonciskolába. A 
dévai tanonciskola vezetősége ezúton is közli 
a munkaadókkal, hogy a tanonciskolába való 
beiratások 1930 szeptember 1—5-én minden
nap délután 6—7 óra között fognak lefolyni, 
mig a tanítás szeptember 8-án d. u 5 órakor 
fog megkezdődni Beiratási dij 100 lei. Akik 
nem járatják a tanoncokat rendesen vagy nem 
Íratják be, 500—5000 lejes büntetésben része
sülnek.

— Földadót fizetők figyelmébe. Déva város 
polgármestere 3927—930 számú hirdetményé
ben közhírré teszi, hogy a mezőgazdazdasági 
„colejiul“ választóinak összeírása augusztus 
25-én a városháza 6 számú irodájában meg
kezdődik és tart aug. 31-ig. Választó mindazon 
21 életévét betöltött férfi és nő, aki földadót 
fizet s ezenkívül a mezőgazdasági és erdészeti 
iskolát végeztek. A colejiul, ami városi mező
gazdasági tanácsot jelent s amibe 4 tagot 
fognak a választók választani, rendkívül fontos
sággal bír s ezért felhívjuk a magyarság figyel
mét, hogy mindenki okvetlenül jelentkezzen.

— A helyettes prefektus figyelmébe A Mo
nitorul Oficialban még junius 27-én megjelent 
uj szesztörvény 205-ik paragrafusa előírja, 
hogy falvakban a kocsmák reggel 7-től este 
9 vagy 11-ig tarthatnak nyitva. Tehát napközi 
korlátozást nem ir elő. Ezzel, szemben Lupény- 
ban a csendőrség a szesztörvény intézkedéseivel 
ellentétben egy junius 12-én kelt prefektusi 
rendeletre hivatkozik, amelynek értelmében a 
kocsmák délután 3—5 között zárva tartandók. 
Tekintettel arra, hogy emiatt a kocsmák sérel
met szenvednek, felkérjük Dr. Pop Joan he
lyettes prefektust, hogy a szóbanforgó prefektusi 
rendeletet annulálja, illetve hozza tudomására 
a lupényi csendőrségnek, hogy a szóbanforgó 
prefektusi rendelet az uj szesztörvénnyel most 
már hatályát vesztette s igy csak a szesztörvény 
rendelkezései irányadók.

— Lóverseny lesz Déván. A dévai Magyar 
Dalárda csángótelepi osztálya szeptember 7-én 
a strandon nagy mulatságot rendez, amelynek 
keretében lóverseny is lesz. A lóversenyen, 
amint azt az előkészületekből meg lehet álla
pítani, mintegy 60 lovas fog résztvenni s úgy 
a városiak, mit a telepiek nagyban készülődnek 
rája. A nagyszabású és nemmindennapi mulat
ságra már a lóverseny miatt is az egész me
gyéből készülődnek, sőt az ország többi vidé
keiről is vendégekre számítanak.

— Keresek két egyszobás, elöszobás búto
rozott lakást, esetleg üresen is csak a köz
pontban, modern épületben. Ajánlatokat a lap 
kiadóhivatalába „modern lakás ' jeligével 
kérek. isi i-i

j HULLÁM és STRAHD FÜRDŐ
J szeptember végéig üzembe, Mária Királyné
B forrás 26 c. meleg rádióm tartalmú vízben

I fürödni, üdülni, napfürdőzni, szórakozni 
csak a

n PÜSPÖK FÜRDŐI HULlfiHFOlDŐBE LEHET.
Uj 149 1-2

A Strada Domnița Elena utcában 
Tritthaler és Társa cég által épitett 

u| adómentes emeletes WrhÉz ELADÓ.
mely áll 4 modern fürdőszobás parkettes 

complet lakásból és 2 üzlethelyiségből.
145 3 3 Bővebbet Triithuler Iroda Hova.
150 1—1

Kalánfürdőn 
out. 25-én kezdődik az utószezon, 

tart szeptember végéig.
Hogy alkalmat nyújtsunk minden 

szenvedőnek, hogy bajától betegségétől 
megszabadulhasson, 

napi 1OO Leiért 
lakfist,reggeli.ebéd.vacsora és fürdőket adunk 

Használja fel mindenki ezt az alkalmat.

V. LAUFER, DEVA
könyvnyomdája-, könyv-, nnolr-, Író- és rajzszerkereskedése, könyvkötészete 

------== STRADA RE68NA MAR8A 12. ------

Szülők figyelmébe! Szülők figyelmébe

Idősebb urlleány

állást keres, mint nevelűnö
/—2 nagyobb gyermek mellé.

Németet és zongorát tanít.
Cim : Tóth Adrienne Orăștie,

142 Strada Regele Mihai 18 szám. 3.

írógépek kaphatóit 
és pontos szakszerű javítását 

jutányos áron vállalja 
V. LAUFER, DEVA

Uj modern, adómentes, parkettes 
szabadon áltó villa eladói 
Azonnal elfoglalható : fürdőszoba, konyha, 
kamra, cselédszoba, mosókonyha, stb. udvar és kert 

bekerítve. — Str. Regele Carol.

144 3 3 Bővebbet Tritthaler iroda Deva,

— Mozihirek. Multheti számunkban már je
lentettük, hogy a „Palace“-mozgót a „Vrancea* 
Kulturegyesület vette át. Ez átalakulás alkal
mával a vezetőknek sikerült a régi gyengébb 
filmeket elsőrangú műsorokkal kicserélni, ami
ről a mozilátogató közönség rövidesen meg 
is fog győződni. A jövőheti műsorral már egy 
uj irány veszi kezdetét a „Vrancea“ mozgónál, 
mert legnagyobb részt hangos (beszélő és 
éneklő) filmek lesznek bemutatva. Erre a célra 
teljesen. uj, és a legmegbízhatóbb gép lesz 
felszerelve. A hangos filmek közül sikerült le
kötni a világ legszebb, legnagyobb és a leg
híresebb stároktól játszott filméit, amelyeknek 
úgy kiállítása, mint tartalma felülmúl minden 
képzeletet. Ezen filmek legnagyobb része né
met nyelven hallható. A mozilátogató közön
ségnek tehát állandóan ünnepi hangulatot fog 
biztosítani minden egyes mozinap a „Vrancea* 
mozgónál s emellett az árak is csak a leg- 
minimálisabban lesznek emelve, úgy hogy 
mindenkinek alkalma legyen a hangos filmek
ben gyönyörködni. A mozi vezetősége — nem 
kiméivé a legnagyobb anyagi áldozatot — 
mindent megtesz a közönségének szórakozta
tására s igy csupán a közönségen múlik, hogy 
a mozit látogatásával támogassa.

— Strandlabdák kaphatók V. Laufer könyv- 
kereskedésében^ Déván.

— Felakasztotta magát egy 87 éves ember. 
Vulkánban a Műhely utcában a napokban egy 
87 éves ember felakasztotta magát. Tettét 
állítólag életunalomból követte el. Mire a csend
őrség a házban megjelent, az öreg már ki- 
szenvedett.

Az iskolai év kezdete alkalmából tisztelettel van szerencsém a n. é. közönség é 
t. szülők szives figyelmébe ajánlani újonnan érkezett árukkal dúsan felszerelt 

tan-, irő- és rajzszer* 
kereskedésemet

Állandóan nagy raktár romín és magyar tankönyvekben, legjobb minőségű körzők, könyj 
és toltartók, zsebkések, író- és rajzszerek, kitűnő gyártmányú hegedűk, hegedűhurok, hegedi 
alkatrészek, festékek és festőszerek, valamint mindennemű iskolai felszerelési cikkekbe!

Dus választékban kaphatók irodafelszerelési cikkek, diszlevélpapirok, papirkülön- 
legességek, disz- és ajándékmüvek, román és magyar ifjúsági iratok, kivá

lóan ízléses helybeli és művészi képeslapok, irodalmi és zenemüvek.

Iskolakönyvek bekötését 
könyvkötészetemben ízléses, tartós kivitelben, jutányos árak mellel 

vállalom el, azokat a legrövidebb idő alatt készítem

Könyvnyomdámban
minden e szakmába vágó munkák ízléses, csinos kivitelben, jutány0 
Iárak mellett a legrövidebb idő alatt készülnek,

Jutányos árak ! Telefon 35. Pontos kiszolgálás

Nyomatott Laufer Vilmos villanyerőre berendezett gyorssajtóján, Déván.


